

E-book is created by www.ShanYoMa.org



ပိုဆင်းခိုင်းပိုဆင်းတိုဆင်း တုံးလီရှု

မာခင်း။ ။ကဆင်းတုံးရှင်းရှင်းဝါး “မာခင်း”၊ ခပ်ခိုဆင်းရှင်းတူဝ်ခပ်ဝါး “မိခင်း၊/ပမာ၊” ခပ်.လင်,ရှုမီးမားမိုဝ်း ပါဆင်းခိုဆင်းကဆေး,ရထု,ရှုလှ်း။ ကဆင်းရှင်းရှင်းယူ,မိုင်းမိခင်း,မားမိုဝ်းလီဝ်ခပ်. မိုဝ်းပူဆင်း.မားရှိုပ်ပီပီဆင်းမိုင်းပူး ဂမ်း,(ပုဂံ)ဝိ.ရှုလှ်း။ သိုဝ်းခိုဝ်းပါဆင်းဂပ်,ခွဆင်း,သိုပ်,ယိုဆင်းခင်းမားထိုင် ပါဆင်းမိုဝ်းလီဝ်ခပ်. ထုဂ်,ကပ်;မိခင်း လွင်းမာခင်းယူ,သေတု. သိုဝ်းခိုဝ်းပါဆင်းမို,သမ်.ဝါး “ပီဆင်းခွပ်ဂပ်,ခွဆင်း,” ပေးတေဝါးခပ် တေရှိုတ်းရှိုပ်ထုဂ်, ကပ်;မိခင်းလွင်းမာခင်း။ ရီဝ်,လှုလှ်း ခေးရှင်း.ခိုဝ်းမိခင်း,မား,ခလး; မိုင်းမိခင်း,မား,ခေး တေးမိုဆင်းခင်း,ခပ်။ မိခင်း,မား,ပီဆင်းရှုခင်းလေးခလး; ပီဆင်းလါဆင်းပီဝ်ခပ်ယပ်.။ တူဝ်လိဂ်;မာခင်းခပ်. “လှုဂ်.တီးပီမိ,မား” ဝါးခပ် ယပ်.။ ခိုဆင်းခပ်ခေး; ပီဆင်းခိုဝ်းဂလးခလး; ပေးဝါးခပ် မိခင်း,မား,ခပ်. လေးပုးလိုတ်းဂလးယပ်.။

မွခင်း။ ။မွခင်း၊ ခမု၊ ခမိခင်းခပ် ခပ်;ခပ်လီဝ်ခပ်ခပ်.မား လပ်.လှိုပ်တုံးခွဆင်း,ယပ်.။ ခွပ်,ခပ်မားယူ,လေး မိခင်း,မား,ခလး; မိုဝ်းရှုခင်းဂီဝ်းဂလီတ်းခပ်မားတိုမိ;ပိုဆင်းခင်းခပ်. လင်,သို,လေးပုးခင်းမူ,လှမ်းတီး,ပီတီး.တူဝ်, ပုမိခင်းရှု,ယပ်.။ မွခင်း၊ ပီဝ်(ပုဂံ)ဂမ်းယမ်,၊ တဂ်.(သက်)ခပ်လိုဝ်းခပ်. ပီဆင်းခိုဝ်းဂပ်;ခလး,လှိုပ်မိခင်း,မား, ခလး; လခင်း.ထာခင်း;သုင်၊ မီးလိဂ်;လီး;ခင်း;ခင်းမားလီမိခင်း.ခွဆင်း,ယပ်.။

ယင်း။ ။တုံးတင်းခခ,ရှင်း.ခပ်ဝါး “ယင်း”၊ ခပ်ခိုဆင်းရှင်းတူဝ်ခပ်ဝါး “ဂလေး”၊ မာခင်းရှင်း.ခပ်ဝါး “ဂ ယိခင်း,” ခခင်း.ယပ်.။ ရှင်းကဆင်းယင်းခပ်လှ်.တိုင်းယူ, ရှင်း.ဝါး “ရှင်း,ရှုပီး” ခခင်း. တီးပိုဆင်းခပ်ဝါး “လီး ရှိုတ်းမာခင်းကပ်မားတီးတီး” ခပ်သေ တုံးရှင်းတီး;မိုင်းသိပ်းသွင်ပခင်းခေး၊ ယူ,ခခင်း,ခေးယင်းတိုဂ်.တိုင်းရှို, ယူ,သေရှင်း.ဝါး “ရှင်းခီတ်,” ခပ်ယပ်.။ လီမိခင်း; AD-200 ခခင်း. ခပ်ပေးခါ.ယီး; ယူ,လှမ်းခခင်း.ဂီဝ်၊ ခခင်း.ခင်း; ခခင်း.ခမားခလး; ယုမ်,ယမ်ခခင်း.ထိုင် ပုတ်.ထသု,သခေး,မား မိုဆင်းဂခင်းတင်းတီးယူ,ယပ်.။ ခပ် ဗွမ်.ဂခင်းခတ.ခတ.။

တုံး။ ။မွခင်း၊ ခမိခင်းခပ်ရှင်း.တုံးတင်းထီးဝါး “သိမ်း” ခပ်ခလး;မိုင်းတုံးတေ.ဝါး “သိမ်းတိုင်း” ခပ်ယပ်.။ မင် လှိုင်းရှင်း.ထီးခပ်ဝါး “သီယမ်(Siam)” ခပ်ယပ်.။ မိုဝ်းခွဆင်း,မိုင်းထီးခေးတင်,လိုင်း;ဝိ.ဝါး “သီယမ်(Siam)” ခပ်ရှုလှ်းခင်း,ဂပ်,။ မိုဝ်းပါဆင်းပူးဂမ်း, လီးရှုခင်းတီးလိဂ်;ရှိုဆင်းဝါး “သျှမ်” ခပ်ရှုလှ်းခင်း,ဂပ်,။ ဂမ်း,ခင်း;ထာင်, ဝါး ပီဆင်းရှုမ်းပု,လီသေတ တုံးပီဆင်းတုံးမားလပ်.လှိုပ်လိဂ်;ပု,လီခွဆင်း,ခလး; တေပီဆင်းလီးရှုမ်းမွခင်းခပ် ရှုလှ်း။

မိုင်း AD-78 တီးတိုက်မီးယူ၊ တီးစမးခမ်ယခမ်၊လီ၊ဂျာခမ်၊တင်းခမ်ယဝ်။ ဂွပ်းကမ်၊ဗွီးယူ၊တုး
စခ၊ငမ်းလး၊ ခပ်လုက်၊ဗိုခမ်၊သေသုမ်းဂခမ်၊လး၊ ပံးမးစတ၊တင်းမိုင်းလခမ်၊လင်းယဝ်။ ငင်းမိုင်းလခမ်၊
လင်း“တုးလီး”(မိုင်းလီဝ်မီးဂိုမ်းခမ်းမိခမ်၊)ခမ်၊ ပိုခမ်းခိုဝ်ဂမ်၊ဗျာဂပ်၊ရှင်းဝး “ပီခမ်မိုင်းတီး၊ ခုခမ်တီး
စတ၊တင်း”ခမ်သေတု၊ စခ၊ခပ်တေ၊ ကမ်၊ယိုခမ်ပီခမ်ခုခမ်တီး၊ တီးယူ၊တီး၊ ပိုခမ်းပိုခမ်းတိုမ်းရှင်းပီခမ်ခမ်
ယဝ်။ မိုင်း AD-100 ခခမ်၊ ခိုင်းတီးဗင်မးမိုင်းမာဝ်၊ မးစတ၊တင်၊ဂျာခမ်းလုင်မိုင်းပုင်၊(Pong)ကခမ်
ပီခမ်မိုင်းမာဝ်၊ မိုင်းဂွင်ခခမ်၊ယဝ်။ မိုင်း AD-1252 ခုခမ်မုင်၊ရှင်း ရှု၊ပလံးခမ်း တိုက်မိုင်းလခမ်၊လင်းလူ၊
လီဝ်ဂျာ၊လး၊ တီးတင်းခမ် ခါ၊လုင်းမးတင်းလခမ်းထိုင်၊လုမ်းခိုင်။

မိုင်းAD-1350လင်းခုခမ်ကူးထိုင်ဂျး ကွခမ်ရှုင်မးတင်းမိုင်းကယုတ်၊တယုး(ယုင်းတယုး)ယဝ်။
မိုင်းဂိုင်းမိ၊ ပီခမ်မိုင်းတီးယူခမ်းလး၊ မခမ်းရှင်，“ယူခမ်းသျှာခမ်း/ရွမ်းသျှာခမ်း”ဝးခမ်ယူ၊ မိုင်း AD-1200
တီးလုမ်းခိုင်၊ ခုခမ်းဗင်ကရှုမ်၊(ကျ၊သမ်၊)သေ တင်၊စတ၊ဂျာခမ်းသိုပ်၊လီ၊လီ၊ပခမ်ခခမ်၊ဂေ၊ ကပ်
ထိုင်၊ခိုင်းဂိုခမ်းသိုဝ်၊ ပီခမ်လင်းဗျာ၊ဗင်ခမ်၊လိခမ် လင်းသိုဝ်ဂျာ၊ဗျာ၊ခပ်ယဝ်။ တီးခင်းပိုခမ်းမခမ်းခပ် တိုမ်း
ဝံ၊ဝး“ကသည်းဟုံးစော်ဘွား”ဝးခမ်ယဝ်။

မိုင်းပီဝ်၊ပွန်းဂမ်းကွခမ်၊ ဝိုင်းပိတ်၊သခင်း။ ။ပပ်၊ဂပ်၊ပိုခမ်းဂပ်၊တေ၊ ကမ်၊ရှခမ်ပုတ်၊သခင်း
(ပိတ်၊သခင်း)သေတု၊ တီးပိုခမ်းမခမ်းစတ၊ဝးပီခမ်မိုင်းပီဝ်ရှုင်ပိုင်းယဝ်။ တီးယူ၊မခမ်း မီးဂိုမ်းတွင်၊
တူခမ်းဂျီးယဝ်။ ပီဝ်ခပ်မီးဗိုင်းစခ၊ မီးလိဂ်းလံးရှင်းခေသေတု၊ ဗိုင်းဂလးလေးဝံ။ မိုင်းပီခမ်ခပ်မေ
ဗေင်ကုတ်၊ဗင်လုင် ခိမ်၊ခေ၊

မိုင်းပီဝ်ပွန်းထုခမ်းသွင်၊ ဝိုင်းသီရိခိတ်၊တရု(AD-4-9)ခမ်၊မီးဂိုမ်းမိုင်းပေ၊ လင်းဂျာခမ်းရှင်၊ဝးမဂျာ၊ရု၊လု၊
ငင်းဂျာမု၊မိုင်း ရှင်၊ဝး“မဂျာ၊သေခေ၊” ။ ထိုင်းခမ်၊ ပီခမ်ထိုင်၊ဂလးဝံ၊တင်းမုတ်၊ယဝ်။ မိုင်းဂုခမ်းပီဝ်ခပ်
မေ၊ဗုဂ်၊သွမ်း၊ ဂ၊ခါ၊ မေ၊ရှိုတ်၊လင်းငိုခမ်း၊ လင်းခမ်း၊ မေ၊ရှိုတ်၊တိုင်းဂုခမ်သေ ယူ၊လွမ်းခူးဝိုင်းဗေ၊ဝိုင်း။
မီးလုမ်းဗွင်းငမ်းလး၊ ရှုခမ်းမိုင်းထမ်းဂခမ်ငခမ်းဝံ၊ယဝ်၊ယဝ်။ မိုင်း AD-833 ခခမ်၊ မိုင်းတီးလခမ်၊
လင်း၊ မးခပ်၊တိုက်မိုင်းပီဝ်လူ၊လီဝ်ဂျာ၊ယဝ်။

မိုင်းဝေ၊သျှ၊လီ၊ ။မိုင်းဝေသျှ၊လီ၊ခမ်၊ ယမ်းမီးမးဂိုမ်းဝိုင်းလီတ်၊တူဂု၊(စစ်တွေ)မိုင်းလီဝ်။ မီးဗင်၊
ရှင်၊ဝိုင်းဂပ်၊လး၊ ကပ်ထိုင်၊ဝိုင်းကခမ်မီးဂိုမ်းခမ်၊ဂင်းဂျာခခမ်၊ မးသျှ၊ထိုင်၊ဝး“ဝေ၊သျှ၊လီ၊”သေ ရှုခမ်း
ဂေ၊ ပီခမ်ဂလးတင်းခခမ်၊(တင်းခမ်၊ဂင်းဂျာ)မးသေ ဝံးမးလင်းပီခမ်မးမိုင်းရခိုင်၊ယူ၊ယဝ်။

တုးရှင်။ ။မိုင်း AD-1~8 ခခမ်၊ခိုင်ခေ၊လိခမ်ကခမ်ရှင်၊မိခမ်၊မု၊ယူ၊မိုင်းလီဝ်ခမ်၊ မီးတီးခမ်သေ
ပိုခမ်း၊ ထိုသွင် ပီခမ်ပီဝ်၊ ထိုသမ် ပီခမ်မွခမ်း၊ ထိုသီ၊ပီခမ်ရခိုင်၊ ပီခမ်ထိုင်၊ခိုင်းလုင်ထိုင်၊ခမ်၊ဂုဂု။
လီမ်မိုင်းပံးမီးမိခမ်၊မု၊ခခမ်၊ တုးရှင်(တရှင်း)ခမ်၊ ပီခမ်တီးတီးယူ၊ မီးခင်းခေ၊လိခမ်တီး၊ မီးဗင်၊ခိုင်မိုင်း
ကျ၊ဝ၊ မီးပုးကွဂ်၊ခမ်၊ဂီဝ်။ မိုင်းတုးရှင်ခမ်၊ ဂမ်းဗွင်းသမ်၊ရှင်၊ဝးမိုင်းသင်းထွံး၊ ပီခမ်တီးယူ၊ခိုင်းတက်၊
(သက်)ခပ်ဝးခမ်ယဝ်။ တီးဂတုး၊ တီးဂလမ်းထိုင်၊ခမ်၊ သမ်၊ဝးခပ်ပီခမ်ခိုင်းဂုခမ်းတက်၊-ဝ၊၊ ပိုခမ်းခိုင်း
ပိုခမ်းတိုမ်းခမ်၊ မင်တီး လးလီးတိုမ်းကပ်ဂုဂု။ ခပ်တိုမ်းတီးသမ်၊ကမ်၊ခင်းသိုဝ်၊ ပလွင်းသမ်၊ခင်း

သိုဝ်း၊ တီးဂတူး ထုဂ်၊ခုဂ်းဂုဂ်းသမ်.တိမ်းဂုဂ်း ပေးတၢခိဂ်၊ခရ၊ဂ ဝီခိမ်းပေးဝီ.သေ ဂျိဂ်းပေး(ခါဂ်)ခပ် သမ်.ခုဂ်းသိုဝ်းဂုဂ်းခုဂ်းဝီ။ မၢခိမ်းကခိဂ်းခခိမ်း. ယင်းပီ၊မီး သမ်.မုးတိမ်းဂုဂ်းမၢခိမ်းသိုဝ်း.လိဝ်းခိမ်း. ယဝ်း။

လိမ်မိုဝ်းပီ၊ထိုင်ပၢခိမ်းကြေးပီခိမ်းလဝ်းဂေးတမခခိမ်း. ခုခိမ်းဂလးကခိမ်းရ၊ထု၊ မုးတိုဂ်းတီးသေ ယူ၊ သၢင်းမုးတီးတုးဂွင်သေယဝ်း. ကပ်လုဂ်းလီးလုဂ်းမခိမ်းလဝ်းဂၢခိမ်းရ၊ထု၊လုဂ်း ဂီတီးခုခိမ်းဂေးလေး(ဂုဂ်းလိဝ်း) ဂုဂ်းလိဝ်းသေ သိုဝ်းသိမ်းကပ်ထံ၊လုဝတီ၊ခလး ခင်းဂုဂ်းရခိမ်းခပ်ယဝ်း။ ပီဝါ ဂၢမ်းယမ်၊ တၢဂ်.ခပ်သမ်. မုးယွခိမ်းခေရ၊ယွတီးခိုခိမ်းမိုဝ်းခလး ကပ်လုဂ်းလီးမခိမ်းမုတုထိတ်.တု၊ ဂီတီးခုခိမ်းပီဝ်ခပ်ယဝ်း။

လုဂ်းလီးကွခိမ်းကခိမ်းရ၊ထု၊ ဂွင်.ဝုးဂၢခိမ်းရ၊ထု၊ကွခိမ်းခခိမ်း. သိုဝ်းခင်းတုးဂွင် တေ၊ခုခိမ်းမိုဝ်း လိး-33.သိုဝ်းခခိမ်း. ခခိမ်း(တီး?)ခပ်းတိုဂ်းခလး ခုခိမ်းဂလးခပ်ကွဂ်းပီးယဝ်း။ ဖွင်းခခိမ်းလုဂ်းတုး ဂွင်တေ၊ သီ၊ရိခိတ်.တရ၊ တေ၊ထိုင်ရခိမ်းလိဝ်းခခိမ်း. ပီခိမ်းခုခိမ်းဂလးခိမ်းမိုဝ်းတင်းသီင်းယဝ်း။

ဝီးခခိမ်း. ခုခိမ်းဂလးထိုင်ပုးခခိမ်း ဂွင်.ဝုး “တထရ၊ထု၊”ခိုခိမ်းမုးကပ်ခိုခိမ်းတုးဂွင်သေ သိုဝ်း ဝိမ်းမိုဝ်းမုးသေယဝ်း. မိုဝ်းပီသု၊သခရ၊လိး 640(ခုခိမ်းခခိမ်း.)ခိုဝ်းမုးခခိမ်းခလး ဂၢမ်းယမ်ခပ် ခပ်းယုးမိုဝ်း သီ၊ရိခိတ်.တရ၊ခလး မိုဝ်းလုးဂု၊ယု၊ယဝ်း။ ခင်းခခိမ်း. ခတ၊ကပ်တုးဂွင် တေ၊သီရိခိတ်.တရ၊ ခပ်လိး သၢဂ်းတီးခုခိမ်းမိုဝ်းလၢခိမ်းလဝ်းတီးပီ.ယု။ မိုဝ်း AD-800~802 ဂုခိမ်းပီဝ် ထွမ်းထွမ်းမိုဝ်းခပ်ဂု၊ဂုမ်းဂုမ်းထွမ်း ထွမ်းလၢခိမ်းလဝ်းခပ်သေ ဂု၊ပီးဝိင်းမိုဝ်းခခိမ်း-ဝုးခခိမ်းယဝ်း။ မိုဝ်းAD-809ခုခိမ်းလၢခိမ်းလဝ်းတီး ဂုပီ.ထိုင်ဝုး ဝုး “ပီခိမ်းခုခိမ်းပိုင်၊ခိုဝ်းပီဝ်”ခိမ်းယု၊ယဝ်း။

ဂၢပီးခုခိမ်းတီး AD-11~14

မိုဝ်းတီးလုဂ်းမုးယု၊တီးလိခိမ်းပီင်းခခိမ်း. ကမ်၊ကပ်မုးကပ်ဂိုင်းသေ မုးဂိုမ်ကပ်။ ယု၊မုးလွံးလွံး၊ ခခိမ်းမုးလွံးလွံး၊ မီးဂိုင်းမုး၊ ကုမုခိမ်းဖုင်းဂေး ယုမုးထွမ်းယဝ်း။ ခိုဝ်းခုခိမ်းလဝ်းခုခိမ်းသီင်းခိမ်းပခိမ်း (ဘိန္နက)ကမ်၊ထုဂ်၊မိခိမ်းဂခိမ်းတင်းပီးကံးမခိမ်းခလး ပီးမုးတီးမိုဝ်းမိုဝ်းခိမ်းလိမ်း။ မခိမ်းမီးလုဂ်းလီးသမ်လိမ်း ခလး လုဂ်းယိင်းဂေးခခိမ်း။ ခင်းခခိမ်း. တီးမိုဝ်းပုးဂမ်၊ ပီခိမ်းခရသီ၊ဂုပတေ.(တရုတ်ပြေးမင်း)ဝိမ်းမိုဝ်း ဝီ.ယု၊သေ လွင်းခပ်ခခိမ်းတင်းဂိခိမ်း၊ ပေးမီးထုခိမ်းမီးပု၊မုး လွင်းတင်းလုဂ်းထွမ်းထွမ်းပခိမ်းဂုးခိမ်း၊ခိမ်း၊ ခလး ထင်၊ယုဂ်.ယွင်းယေးခိုခိမ်းလုဂ်းလိမ်းလဝ်းခုခိမ်းသီင်းခိမ်းပခိမ်းခပ်သမ်ပီးခခိမ်း. ဂိခိမ်းမိုဝ်းမိုဝ်းခိမ်းလိမ်း၊ မိဂ်.ခရ၊ မိုတ်.တု၊(မြင်စိုင်း၊ မကွရ၊ မြစ်သာ)ထိုင်ခခိမ်းသေ ယိုခိမ်းကပ်းပခိမ်းထိုင်မုးဝုး “ကတိခိမ်း၊ခ ယု၊ ရ၊ထတိခိမ်းဂု၊ခိမ်း၊ တီ၊ဂုတု၊(အသံခိမ်းရ၊ ရာဇသင်္ကြန်၊ သီဟသူ)ခိမ်းယဝ်း။

ခခိမ်း.ယိင်းခပ်တေ. ဂု၊ပီခိမ်းလုဂ်းပု.တီးဂုဂ်းခိမ်းမိုဝ်းပေ၊ယဝ်း။ ဝီးခခိမ်း. ခုခိမ်းဂုဂ်းခိမ်းပုးဂမ်၊ ဂေ၊ထု၊ကမ်၊မီးခခိမ်း.ဂတ်.တင်းဂုးသင်ခလး မုးမုးတီးဖွင်းမိုဝ်းခပ်မုးဂုပီ.ကပ်တီးသမ်ပီခခိမ်း. ဂီတီးခုခိမ်း ယဝ်း။ ခုခိမ်းသမ်သီင်းသို(တီး၊ဂုတု၊)လိးပီခိမ်းလဝ်းဂုဂ်းခိမ်းမိုဝ်းပုးဂမ်၊သေ ထွမ်းဖွင်းထွင်းမၢခိမ်းခပ်မုး တေ၊တီးပေးဂု၊ယဝ်း။ ခခိမ်းပုခိမ်းမၢခိမ်းခပ်တေ. “ခုခိမ်းတီးခိမ်း.ကမ်၊မိုဝ်း၊ ကမ်၊လိဝ်း၊ လီခတေ.ခတေ.”ဝုး ခခိမ်း။

ဂၢပ်းပၢင်ယု၊ ဧတးဂီၤး၊ ကၢင်,ဝု(ပိခ်းယ၊ လီၤတံး,ဂီၤး၊ ကိခ်းဝ)ထိုဝ်းခ်း. ပိခ်းဂၢပ်းပၢင်ခ်း
တံး ငမ်းမိုင်းကၢခ်း,ဂၢပ်းပိခ်းမခ်းယဝ်.။ ထဝ်းထၢင်,ပုဂီၢ်, ပံးခိုင်;ဂွၢ်,ဝု;“ထဝ်းသီ,ဂုသုရ”တံးမိုင်း
ပၢင်,ယု၊ ဂျေ.ပိခ်းလုဂ်းလံးမခ်း ထဝ်းယုခ်း(အသခ်းရာစောယွမ်း)သမ်.ဧတး,ဧတးဂီၤး၊ ဂျေ.ပိခ်း
လၢခ်းထဝ်းယုခ်း ထိုဝ်းဂီၢ်;ဝု; သတူဝ်းမင်းပုဂ္ဂိုလ်. ဧတး,မိုင်းကၢင်,ဝု၊ ပုဂ္ဂိုလ်မိခ်းဂျီးသုး,သျှေ,ဂေး၊
သွခ်း,မုးဂုဂ်းဂၢပ်း၊ ထဝ်းလုဂ်းမိုင်းယၢင်း(မိုးညှင်း)လုဂ်းလံးမခ်းထဝ်း ထဝ်းသိုဝ်းခါခ်း,ပုဂ္ဂိုလ်းခ်း. ပိခ်း
ထဝ်းခုခ်းတံးငမ်းမိုင်းတၢင်းသီင်းယဝ်.။ ခုခ်းဂုဂ်းမိုင်း မိုင်း လံးခွမ်းတေ, ဂျေ.ခမ်းတံးမိုင်းယၢင်း တၢင်းသီင်း
ယဝ်.။ တီးခင်းပိုခ်းမခ်းခပ်ခ်း. မိုင်းမၢင်းဂေး၊ ဂွၢ်.မေးသျှေခ်း၊ မိုင်းယၢင်းဂေး၊ ဂွၢ်.မေးသျှေခ်း ခပ်
ခင်,ဂပ်,ယဝ်.။ ဂုဂ်းဂခ်းတၢင်းသွင်တီးတေ. ပိခ်းမိုင်းမၢင်းလုဂ်းယဝ်.။

ပေးတံးဂုဂ်းဂု.ထဝ်းပိုခ်းတံးဂုခ်းလင်ခိုခ်းသွင်ပၢင်,ပီဂုဂ်းတေ. တေလံးဂုဂ်း“တံးမိတ်းမေးဂခ်း
လီၤဂ်,ဧမခ်း” ခပ်သေ ဂုခ်းတမ်,ယေးဝံ.ယု,။ ပေးတေတုဂ်းခိုခ်းပိုခ်းတံး ကခ်းဂုခ်းလင်ဂျေ,ထီင်း
မွခ်းဂီၢ်ပီပံတေ. တေလံးဂုခ်းဝု;“ပိခ်းထိုဝ်.ယု,ခိုင်းလုဂ်. မီးဂုဂ်,ယု,ပုဂ်းဂိုင်းဧတ.” ခပ်သေ ကပ်မခ်း
ကပ်ငဝ်းထွမ်းယု,။

ယီခ်းဧးဂုဂ်းမိတ်း။ ။ နှိုင်းမွခ်းခပ် ထဝ်.လုဂ်းမခ်းခပ်ဧတ.ဧတ.။ သိုင်းမိုင်းပုဂ်း,တၢင်းသထုင်,
ယဝ်.(ပၢင်ကခ်း,ရထု,)ခပ်ထင်,လံးနှိုင်းဧးဧလးလိဂ်းလံးတီးမွခ်းခပ်ယဝ်.။ မွခ်းဧလးတၢင်းဂလး
တေ. ခပ်;ကွဂ်,သိုဝ်.ခါဂခ်း တၢင်းပၢင်,လံး,လီၤထဝ်.ဧလး နှိုင်းဂလးမိတ်ခပ်;ခင်းမွခ်းမုး မိုခ်းခင်,
ခင်းမုးတုဂ်,၊ ဂိခ်းခပ်;သွဂ်,ခမ်.၊ ဂိခ်းပု၊ မီးပုင်,ခေးထု.ပဂ်းဂတိုခ်းဧလး; ပံးခင်းဂျေ.ခမ်းထိုဝ်းခ်း.
ယဝ်.။

ထိုင်းခင်,မွခ်းခပ် ကပ်လိဂ်းဂလးမိုင်းတၢင်းပွတ်းထၢင်း ဂီၢ်းလိဂ်းခပ်မုးခင်. ပိတ်ခပ်ဂေး
ကပ်လိဂ်းဂလးမိုင်းတၢင်းပွတ်းဂွၢ်, ဂီၢ်းကွဂ်,လိဂ်းမုးခင်,ဂပ်,။ တီးမိုင်းပုဂ်း,တေ. လိဂ်းမွခ်းတၢင်း
လိဂ်းပိတ်ဂီၢ်;ဂိုင်းမုးသေ လိဂ်းမခ်းတေ. ဂီၢ်းကွဂ်,မိုင်း; AD-11ယဝ်.။

မိုင်းဂမ်,ပေးတီးယု(ဂမ်,ပေးထ)ဂေး ဂီၢ်;ဂိုင်းထဝ်.ဧတ.ဧတ.။ လံးဂုခ်းတီးလိဂ်းဂုခ်းမုဝတီ,
(AD-1113)ဝု; “ခပ်လံးထမ်းတြးပိခ်းထဝ်းမုးတီးမိုင်းသီ,ဂုဂ်,” ခပ်ဧလး လိဂ်းခပ်ဂေး လံးမုးတီးဂလး
သီ,ဂုဂ်,-လံးဂုခ်းခင်,ခပ်ယဝ်.။ တံးဂုဂ်းသမ်.လံးပံးပုတ်.ထတီးမိုင်းဂမ်,ပေးထခင်ဧလး မိုင်းတံးဂေးထု.ပု
ထိုင်းဂမ်,ပေးထယဝ်.။ ပိခ်းလိဂ်းသီ,လီၤ,၊ လိဂ်းတံးခိုင်. တံးမၢင်း။ လိဂ်းထုဂ်,ငွဂ်းတံးကခ်းတံးမုးဝံ.မိုင်း
AD-824 ခင်. ယင်းတိုဂ်.မီးယု,တီးဂုဂ်းလိဂ်း မိုင်းပိုင်းထိုခ်းခင်းမိုင်းဧခ,ခင်.ယဝ်.။

လိဂ်းတုဂ်မုခ်းတံး လိဂ်းတံးလီၤ. တံးခမ်းတီးထိုဝ်းခ်း. လုဂ်.တီးလိဂ်းထုဂ်,ငွဂ်းမုတ်းယဝ်.။
နှိုင်းဧးမိုင်းပုဂ်း,ခါဂခ်းခင်. မွခ်း၊ ဂလး၊ တၢင်းတံး လေးဧလးဂခ်းဝံ.ယဝ်.။ မိုင်းလီၤထင်,ပိခ်းဂျေ,
နှိုင်းဧးမုးသေ သွခ်း,ဝု;“ပိခ်းနှိုင်းမိုင်းပုဂ်း,ဂုဂ်” ခပ်ယဝ်.။

မိုင်းသျှေလု,ခင်ဂေး,သျှေခင်, ငမ်းမိုင်းကၢင်,ဝခင်. မခ်းလံး,တံး,မၢင်,ဂွၢ်; မုဂ်,ယၢမ်းတံးမိုင်း
ယၢင်းသေသီင်းဂမ်,-ခင်းပိုခ်းမခ်းခပ်တံးမုးဝံ.ခင်,ခင်ဧလး လွင်းဝု;တံးမေထု.တိုဝ်းဂွၢ်;မုဂ်,ယၢမ်းယဝ်.

ကခပ်ဝုးခခေင်. လိင်းလိင်းလီယူ,။ ထိုင်ပခပ်တွင်,ကူ,(တွင်,ငူ,)တေ. တီးတီးမိုင်းကယုတ်.ထယလေး
တီးမိုင်းမားလူင်“ ကီခပ်ရှိုင်းယ့်,”ဝုးခခိယပ်.။ ထိုင်ပခပ်ခုခပ်တပိခပ်,သူလှ်,ထီး၊ ပယိခပ်.ခွင်,လှိုင်းခခိ.
တေ. ခိုင်းတီးကမ်,မေုယူ,ရှမ်းဂခမ်၊ တီဂ်,ယီးဂခမ်၊ ယူ,ဝခမ်း;ဗိုဝိင်းမခမ်းခေုခေုသေ သမ်.ပံတိုင်းတေး
ဂခပ်ထိုင်;လူးဂွခပ်,-ခခိယပ်.။ ပိုခမ်းတိုင်းတီးဂေု; ယူ,ဗမ်,ပိုခမ်း;သေ လှိုင်းတိုင်းတီးခိုခမ်းဂွခပ်,-ခခိယပ်.။
မိုင်းလိပ်ခေု,?။

တီးပွတ်းကွဂ်,၊ တီးပွတ်းတူဂ်,၊ တီးပွတ်းရှင်,၊ တီးပွတ်းလခမ်း၊ တီးတင်းခခိုဝ်၊ တီးတင်းတီး-
ကွခပ်ဂခပ်ရှင်.ဝုးခခေင်,ခခိယူ,ခခိ. ရှိုင်း,လီကပ်ခေုပံ၊ ခေုသုတ်းမခမ်းကွဂ်,၊ တူဂ်,၊ ရှင်,၊ လခမ်း၊ တီး၊
ခခိုဝ် လှိုင်းခခေင်. ခိင်ရှိုင်း.၊ ကမ်,ခခေင်ဂေု; ယွခမ်း.ဗမ်ထိုင်ခမ်းထုဂ်,လီဂျသွဂ်;ကပ်ငဝ်;ငု,ရှမ်းမခမ်း
ကခပ်ရှင်.ဝုးတီးခခိခခေင်.ခိင်ရှိုင်း.ခခိ?...။

ဂေု.တီမ်း - လှိုင်းလီးသင်,ကံး

ဗိုင်းကိင်-

- ကျောင်းသုံး၊ မြန်မာရာဇဝင်(ဦးဘသန်း B.A)၁၉၆၄
- ပဉ္စမတန်း၊ မြန်မာနိုင်ငံသမိုင်း၊ ကျောင်းသုံးစာအုပ်ကော်မတီ ၁၉၈၀

မှတ်ချက်။ ။ ၂၀၀၀-ပြည့်ခုနှစ်ထုတ် ရှမ်းပြည်နယ်မဂ္ဂဇင်း စာမျက်နှာ(၁၆၇ မှ ၁၇၀)ထိလာရှိ
သောသမိုင်းဆောင်းပါးကို ပြန်လည်စာစီရိုက်ထားပါသည်။